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TEATRUL AZI 
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CRITICA CRITICII 
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Boiangiu,  Ion Cocora, Ir ina Coro lu ,  Cristin a  Dumitrescu,  Al ice Georgescu, Victor Ernest Ma,ek ,  Doina Papp, 
Victor Parho n ,  Ludml la Patlanjoglu, Sebastian Vlad Popa, Marlan Popescu ,  Victor Scoradeţ ,  Valentin S il
vestru ,·Dumltru Solomon, O l ivla Şlrea n u-Chlrvaslu,  Corina Şuteu. 

Întîlnirea a avut loc la sediul U NITER.  
Pag in i le  care  urmează reproduc stenograma discuţiei ,  cu  minime modificări. 

D U MIT R U  
SOLO M O N  

Revista "Teatrul azi" şi-a 
propus această masă rotundă 
cu criticii de teatru, despre 
critica de teatru. Tn u ltimu l  
t imp am publ icat d iscuţi i ,  
anchete , opini i  c u  privire l a  
dramaturg ie ,  l a  destinul  
teatru lui  în această perioadă, 
la raporturi le între dramatur
gie şi te.atre , dar nu ne-am 
referit pînă acum niciodată la problemele criticii de teatru . 
Şi credem că acestea există. 

La masa rotundă i-am poftit pe criticii bucureşteni din 
presa . .  culturală şi din activitatea de cercetare critică, 
încercînd să desch idem apetitul pentru dezbaterile asupra 
acestui domeniu.  Ne-am gîndit la cîteva probleme care ar 
putea să trezească interesul dumneavoastră, dar fireşte că 
acestea sînt doar propuneri ,  repere. lată una dintre ele: 
problema criteri i lor. ln ce măsură criteriile extraestetice 
funcţionează astăzi în critica de teatru , în ce măsură sim
pati i le şi antipati i le de ord in  pol it ic ,  legate de generaţi i ,  
g rupuri de atitudine sau grupuri de simpatie funcţionează 
ca n işte criterii din afara esteticului  şi în ce măsură 
influenţează ele judecata critică, opinia generală critică 
asupra teatrulu i  de astăzi? Poate fi prevenit un asemenea 
tip de judecată critică, dacă el  deformează, influenţează în 
rău cl imatul teatral? Se produc denaturări în aprecierea 
fenomenelor sau a spectacole lor de teatru? Aceasta ar fi o 
che11tiune.  Alta ar fi o anumită rezervă, tim id itate, cum vreţi 
să-t spuneţi , a unora d in  mari le ziare faţă de problemele 
teatrului şi absenţa criticii din aceste cotidiane sau 
săptămînale.  Rezerva lor corespunde unei rezerve a 
societăţii faţă de fenomenul  cultural şi faţă de teatru în spe
cial? Un alt aspect ar fi cal itatea critici i  - în măsura în care 
ea există - in ziare. Apo i :  care este reacţia de receptare a 
oamenilor d in  teatre faţă de aceste probleme? A existat, de 
pildă, o intiln i re cu Andrei Şerban, in care el şi-a exprimat 
un  punct de vedere faţă de cron icile care au apărut la 
Llvada de Vlflnl. Tn ce măsură era necesară, binev.enită o 
asemenea atitudine şi in ce măsură reacţia criticii la critica 
lui Andrei Şerban a fost necesară şi binevenită? Asta a 
I nfluenţat în vreun fel critica,  a dezarmat-o , a pl ictisit-o, a 
dezg u stat-o , sau , d i mpotrivă, a s ti m u lat-o in acţ iun i le  
e l?  Tn sfirşlt, cred că ar mai  fi de d iscutat şi despre modul 
in care este receptată critica de către publ ic şi dacă 
c iti rea sau n ecit irea ei i nfl u enţează,  prin r icoşeu,  
modul  d e  a face critică. Dacă există o uti l i tate a critic i i  de 

teatru sau dacă ea şi-a epuizat rostul în acest moment.  
Desigur, mai sînt şi alte prob leme.  V-am propus un  punct 
de pornire. 

NE ÎNTOARCEM LA 
CRITERII DE COLORATURĂ 

IDEOLOGICĂ? 
VICTO R ERNEST MAŞEK 

E bineven ită o asemenea discuţie despre rol u l  şi 
funcţia critic i i ,  în special pentru instaurarea unei ierarh i i  
valorice, absolut necesare într-o societate ca a noastră, 
care nu se democratizează, ci se med iocrizează treptat şi, 
din păcate, într-un ritm rapid .  Asistăm,  mai ales în cultu ră,  
dar nu numai ,  la un fenomen îngrijorător de med iocraţie .  
Nu e democraţie ce se în tîmpl e l iber-arbitru l i  cat unei  
mase cu un nivel şi cu un  
apetit cultural foarte scă
zute sau destul de scăzute, 
ceea ce duce la  impunerea 
gustului  majoritar şi a echi
valentului acestei medio
crităţi, z iaru l "Even imentul 
zi lei" .  Faptul că un ziar ca 
acesta e citit de nouă oa
meni din zece arată nivelul  
la care este asimilată infor
maţia, cum se structurează 
ea şi, în acelaşi timp ,  nive
lul şi apetitu l intelectual al 
majorităţii publiculu i .  Tn condiţi i le acestea ,  şi în domeniu l  
artei se ajunge la o aplatizare şi la o banalizare a vîrfuri lor. 
Tindem să fim o societate democratică fără "vîrfuri"; res
taurarea unei el ite a valorilor' este o necesitate absolut 
democratică în sensul adevărat al cuvîntu lu i .  Nu există, nu 
poate exista şi nu trebuie să existe o nivelare a valorilor. 
Nivelarea se produce şi din cauza tăcerii ruşinate a criticii 
faţă de unele fenomene artistice cu totul mediocra, sal
vate, ca în trecut, prin poziţia sau pretenţia polit ică 
polemică a unor piese care, d in punct de vedere estetic, 
sînt mai mult decît mediocra;· Tnairrte, n imeni  nu  îndrăznea 
să atace o piesă cu Traian şi Decebal sau care vorbea 
despre p�rtid.  Acum nimeni  nu îndrăzneşte să atace o 
piesă care denatureaza probabil o gîndire "fi losofică", 
neteatrală, buimăcind publicul în legătură cu ideea de 
teatru prin nişte panseuri de croitoreasă care n-au n imic 
de-a face cu personalitatea spirituală a lui  Ţuţea, aşa cum 
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se întîmplă pe scena Teatrulu i  Odeon. Dar, d intr-un 
snobism invers, se tace jenat în legătură cu acest fenomen. 
Tăcem şi acceptăm să se spună şi să se scrie că Odeon 
este "Teatrul anulu i  '92" ,  deşi a avut căderea cu Coama şi 
alte căderi ;  iar în afară de spectacolu l  cu Mincinosul şi, în 
"arte, cel cu •.. au pua cătufe florilor ... n-a realizat n imic 
de valoare. Dar este "Teatrul anulu i  '92"! Chiar aşa? Nu zic 
că "Nottara" e teatrul ăsta, dar sînt teatre în ţară şi în 
Bucureşti care merită m u lt mai mult  decît eticheta asta. 
Cred că este necesară o critică foarte ofensivă din acest 
punct de vedere - de subl iniere a lucruri lor importante ca 
realizare şi performanţă estetică; cu miză existenţială, evi
dent. lntre doua lucruri bine făcute îl prefer pe cel care 
aduce un plus de problematică, care mă impl ică. Nu 
trebuie lăsată lumea să creadă că tot ceea ce se face este 
valabi l ,  pasabi l .  Critica - repet - trebuie să contribuie la o 
reaşezare a e litei teatrale. Asta s-a şi făcut parţial: premi i le 
U N ITER şi ale Festivalu lu i  "Carag iale" au propulsat n işte 
valori . Şi cronici le ar trebui să propulseze în permanenţă 
valorile aparţinînd elitei teatrale. 

Aici intervine probler:na ridicată de Dumitru Solomon. 
Care sînt criter i i le? Ne întoarcem m ascat la criterii extraes
tetice de coloratură ideologică? De complezenţă politică? 
După părerea mea, astăzi sînt spectacole şi personalităţi 
propulsate - nu  n u m ai, dar preferenţial - datorită poziţiei lor 
pol itice . Este preferat sau îmbrăţişat de critică un actor 
care s-a angajat politic în sensul ,  favorizat astăzi ,  al 
opoziţiei , al regalismulu i .  Asta este dreptul lu i  absolut, dar 
nu  trebuie să inf luenţeze judecata mea asupra valorii lui  in
trinseci. Se produc asemenea susţineri ,  există "găşti" care 
favorizează, d in  acest punct de vedere, anumite teatre sau 
anumite personal ităţi; şi nu e b ine .  Nu din punct de vedere 
politic - aici poate că au dreptate - ,  ci pentru că ne 
întoarcem la  ce a fost înainte, schimbînd doar semnul .  
Sigur  că nu  putem face abstracţie de preferinţe care 
reflectă o anumită aderenţă, dar ele sînt subsid iare şi nu 
trebuie să treacă înaintea criteri i lor profesionale şi estetice 
specifice . Sînt luate în braţe fenomene care au o valoare 
culturală şi estetică med iocră, ca să nu spun nulă,  şi sînt 
propulsate de gălăgia p ropagandistică ce se face în jurul  
lor pentru că ar fi forme de expresie ale opoziţiei . Dacă 
piesa e proastă, nu mă interesează, poate să fie şi 
comunistă şi anticomunis ta . tot proastă e .  De altfe l ,  
ciudăţenia este că incultura rastoarnă cumva lucruri le. De 
pi ldă,  un spectacol ca ... au pus cătufe ... (nu discut acum 
valoarea lu i ) ,. care s-a vrut anticomunist (aşa s-a spus în 
p resă) , s-a bazat pe un text-omagiu adus luptătorilor 
comunişti din Spania .  Hai să fim serioşi ,  asta este! Este un 
omagiu şi o celebrare a eroi lor,  a eroi lor - în concepţia 
autoru lui  - comunişti persecutaţi în închisorile lui Franco. 
S-o întorc pe dos şi s-o fac o piesă cu eroi anticomunişti este 
şi o violare a voinţei autorului ,  şi o captatlo benevolentlae 
care n-are a face cu valoarea spectacolu lu i  în sine. Valoare 
care există. Spectacolu l  n-avea nevoie de aceste argu
mente, dar a avut trecere şi penetrare şi datorită lor. 

Alteori , un spectacol are n evoie de aşa ceva, pentru 
că n-are ce să ofere, n-are altceva . Deci acest l ucru trebuie 
d iscutat: există dorinţa de a se converti , într-o mu lt mai 
m are măsură decît ar  permite judecata estetică, criter i i le  
socia le şi  pol i t ice în cr i ter i i  ale judecăţi i de valoare. 

NU PUTEM SĂ-I ACUZĂM 
PE CRITICI DE TĂCERE 

VALENTIN 
SILVESTR U  

N-am deloc sentimentul că se tace în juru l  unor spec
tacole care ridică probleme mai difici le .  ln cazul 
reprezentaţiei cu Teatrul seminar, atribuită lu i  Petre 
Ţuţea ,  dar care îi este numai în parte atribuibi lă, au fost 
cronici cît se poate de elocvente în ceea ce priveşte 

atitudinea criticii. ln ce 
priveşte spectacolul Gol în 
faţa destinului de la 
Theatrum Mundi ,  care e de 
asemenea un  spectacol 
radical din punct de vedere 
politic, s-a scris de 
asemenea şi pro, şi contra, 
si amestecat. Spectacolul  s
a bucurat de un comentariu 
foarte larg. La fel . . .  au pua 
cătufe . . .  şi spectacole din 
ţară care prezentau o 
caracteristică asemănătoare, cum este Spectatorul con
damnat la moarte - o  parabolă foarte străvezie a lu i  Matei 
Vişniec, la Teatrul Naţional din laşi - şi mu lte altele au avut 
şi continuă să aibă comentarii în p resă. De aceea, a acuza 
critica de tăcere sau de complezenţă nu cred că ar 
corespunde în momentul de faţă unei  real ităţi. 

V.E. MAŞEK 
Atunci spun:  "o anumită parte" a critici i .  Pentru că nu 

toată lumea a luat atitudinea pe care aţi luat-o 
dumneavoastră în legătură cu spectacolele amintite, 
existînd cronici exact contrarii, în care entuziasmu l  venea 
nu din apetitul estetic faţă de fenomenul  respecti.v, ci din 
simpati i le revistei care publ ica cronica.  

V. SILVESTR U 
Am vrut să mă refer doar la termenul  "tăcerea criticii". 

I O N  
COCO RA 

După '89, pe lîngă 
critica p rofesion istă a 
apărut şi o critică 
neprofesionistă,' diletantă, 
care devine foarte 
pr imejdioasă pentru că, în 
loc să meargă spre analiza 
de esenţă a spectacolu lui, 
se exersează pe teme _şi 
probleme colaterale. Tn 

raport Cll acest fenomen critica teatrală trebuie să-şi 
conştientizeze menirea prin personal ităţile serioase, de 
autoritate. De aceea, este foarte uti lă această dezbatere, 
pentru că, acum,  cine vrea şi cine nu vrea are o gazetă, şi 
face şi critică teatrală dacă îi spune redactorul-şef. Totuşi, 
critica teatrală nu se poate face n u m ai după u reche .  E o 
p rofesiun e  care cere o anum ită c u ltură.  Şi cred că dile
tanţii au încurcat criter i i le .  Criticii serioşi nu confundă 
planuri le .  

V.E. MAŞEK 
Cei prezenţi aici nu reprezintă nici măcar un  sfert d in 

ceea ce înseamnă, din punctul de vedere al cititorulu i ,  
critica de astăzi. Vă dau  n işte nume de care n ic i  unu l  din 
dumneavoastră n-a auzit vreodată şi care fac critică în 
d iferite z iare nou apărute în Bucureşti sau în provincie şi 
care sînt mult  mai cunoscuţi decît noi şi care ies la  public 
mai des decît domnul Si lvestru. 

D. SOLOMON 
Dar a u  oare ş i  cred ib i l itate? Asta trebuie s ă  vedem:  în 

ce măsură ei devin credibili pentru cititori , pentru că 
altminteri noi nu putem interveni producînd o selecţie .  

1. COCO RA 
Un critic de  la un cotidian în  sute de mii de exemplare 

şi unul de la o revistă de special itate în cîteva mii se 
adresează unui auditoriu d iferit. 



DOINA 
PAPP 

Cred că teatrele au 
primele a mu lţumi acestor 
inşi care se apleacă asupra 
fenomenulu i  şi semnalează, 
chiar în forma unei judecăţi 
şubrede,  un even iment sau 
o întîmplare d in  teatru . 

V.E. MAŞEK 
Fenomenul  există şi trebuie diagnosticat. Trebuie să 

spunem dacă e cancer ,  dacă e mal ign ,  dacă e benign.  

V. SILVESTR U  
Tn materie d e  critică l iterară şi artistică ponderea nu 

este a tiraju lu i  gazete i .  N-a fost n iciodată. Tntr-o discuţie la 
Uniunea Scri i to ri lor ,  Vlad im i r  Stre inu ,  care vorbea cu mu ltă 
aprindere , contrar caracteru lu i  şi tem peramentulu i  său, 
despre secretariatul de redacţie la revista "Sburătorul" ,  a 
răspuns la întrebarea mea: "cît tiraj aţi avut dumneavoastră 
la această revistă care a lăsat o dîră luminoasă şi a avut o 
i nf luenţă considerab i lă în poezie , în proză?", că cel mai 
mare t i raj ati ns  de revistă a fost de 600 de exemplare! Tn 
acea perioadă am făcut o cercetare la Academie;  existau 
z iare ca "Universul " ,  care aveau o sută-o sută douăzeci de 
mii de exemplare tiraj , unde apăreau de asemenea cron ici 
l iterare, teatrale ,  şi care nu avtl'au totuşi ponderea 
"Sburătorulu i " .  Asta pe de o parte . Pe de altă parte, 
existenţa unu i  mare număr de rubrici teatrale în presă, mai 
bine sau mai rău susţinute, este o mare şansă pentru 
mişcarea teatrală. Iar în provincie există teatre mici , 
aproape nevăzute de no i ,  care trăiesc prin acest plămîn: 
ziarul local sau rad ioul şi televiz iunea locale .  Din pletora 
asta de tineri care nu au nici un fel de p regăti re, dar care se 
duc la teatru şi scriu despre e l ,  mai b ine  sau mai prost, se 
aleg tncet-încet critici i .  Aşa a fost d intotdeauna şi publ icul  
este influenţat d e  opini i  foarte b ine  exprimate, şi judicioa
se, şi oneste. Pînă la urmă are un instict mai sigur decît 
credem noi  şi  se orientează d upă ceea ce consideră că răs
punde şi propri i lor sale aşteptăr i .  Nu cred că e cazul să ne 
îngrozim de această afluenţă. Mai  rău este dacă un cotidian 
de mare t iraj sau o revistă care este deja "introdusă" d in  
alte p u n cte  d e  vedere n u  se p r o n u nţă d e l oc asu pra 
fe n o m e n u l u i  t eat ra l .  Altm inter i ,  dacă e l  i ntră înt r-o 
d e z batere în care unu l  spune într-un fel, altul spune într-alt 
fel devine mai viu , mai perceptib i l .  Şi nu ponderea din alt 
punct de vedere a ziarului  este cea care d ictează. asupra 
caracterului de  înrîuri re a cronici i  d ramatice prin respectivul 
ziar. 

VICTOR 
SCORADEŢ 

�u ponderea,  dar în 
foartE! multe cazuri or ien
tarea. Există ziare şi  reviste 
în care eu ştiu d inainte care 
o să fie părerea criticu lu i  în 
legătură cu un spectacol ,  
d in momentul în  care ştiu 
cine e regizorul. Lucrul 
acesta se întîmplă destul de 
des şi probabil că e şi  o 
reacţie a cronicaru lu i  respectiv la orizontul de aşteptare al . 
cititorului , al susţinătorilor ziarului .  Se punea adineauri 
întrebarea în ce măsură este credibi l  un astfel de ziar. El e 
credibi l  pentru că are u n  publ ic  al l u i .  Publicul care 
cumpără " Evenimentul zi lei"  o să-I creadă şi pe cronicarul 
teatral de la "Evenimentul  zilei". Automat. 

V. SILVE;STR U  
Problema e dacă publ icu l  care iubeşte acest z iar  

citeşte cu acelaşi nesaţ, şi cu acelaşi apetit, şi cu aceeaşi 
capacitate de percepţie cronici le care se referă ia 
fenomenele literare şi artistice. E o întrebare. 

CRITICII TRE BUIE 
SĂ DEVINĂ 
PERSONAJE ZIARISTICE 

CORINA 
ŞUTEU 

Eu n-am impresia că d in  
'89 încoace criticul de 
teatru a avut ocazia să-şi 
pună prea des întrebarea 
căru i  public i se adresează 
şi în ce calitate , dacă o face 
altfel decît înainte de '89 . 
Poate că în cal itate de 
producător de teatru - eu de 
fapt nu mai  scriu - şi aşa 
cum ş i  domnul Maşek poate să spună, eşti mu lt mai legat 
de publ icul care v ine la teatru ,  eşti mult mai preocupat de 
mutaţi i le care s-au produs în  cadrul publ icu lu i  de teatru , de 
t re i  ani  încoace. Eşti mult  m ai preocupat să af l i  cum 
trebuie să te adresezi publ icului  pentru ca el  să vină la 
teatru. Tn ce măsură ceea ce faci este receptat , pentru că şi 
un d i rector de teatru propune n işte valor i ,  orientează ş i  
educă gustul publicu lu i .  Cred că criticii d e  teatru b ine 
cunoscuţi au moşten it un statut al  lor ,  acelaşi d intot
deauna. Poate că s-a aşteptat de la ei un anumit tip d e  
adaptare faţă de noua societate , o creştere a i nf luenţei 
lor ,  ei trebuiau să devină n işte p erso n aje z iaristica foarte 
importante. Tn momentul  în care se scrie despre un fapt 
artistic, să scrie oameni cu o a n u mită pregăt i re ,  dar  ceea 
ce se scrie să devină pentru pub l icu l  cot id ianelor  
d eosebit d e  fascinant: Asta este o problemă pe care ar  f i  
trebuit să şi-o pună crit icul ş i  pe care, din păcate ,  nu-mi 
dau seama în ce măsură e l  ş i -o p u n e .  De  aceea se ş i  
produce această i nvazie a tuturor  oam e n i l or care au 
început  să scr ie . Să ţ i n e m  cont  ş i  de faptu l că 
g e n e raţi i l e  de teatro log i  şi  d e  fi l o l o g i  care  vor ieş i  vor  
produce probab i l ,  în  an i i  v i i tor i ,  un  alt t ip  d e  concurenţă, 
o altă dinamică şi că de  fapt ne aflăm acum într-un 
oarecare vid din acest pu nct d e  vedere . Dar,  vă spun , mie 
m i  se pare că în reg istrăm o înd epărtare , o atit u d i n e  
i ne rtă a cr it icu l u i  d e  teatru c u  u n  statut b i n e  defin i t  acum 
trei ani: rămînerea lui într-o anumită inerţie . Foloseşte 
acelaşi instrumentar d inainte , de  adresare unu i  publ ic 
care-I citea sau nu,  pr in i ntermediul anumitor z iare care-I 
publ icau . El n-a încercat să-şi redefinească statutu l ,  să 
cîştige cititori, să impună rubrici în cadrul  cîtorva gazete 
foarte citite . 

Cu cîteva excepţi i ,  cu foarte puţine excepţi i .  

VICTOR ----· 

PARHON 

Aş vrea să-ţi pun o 
întrebare, fără să d iscut cît 
de mare e schimbarea după 
trei ani :  crezi că :;tatutul cri
t icului ,  ca şi  statutul me
dicului ,  ca şi al inginerului  
constructor, ca şi statutul 
pianistulu i  trebuie să fie 
altul după '89? 
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C. ŞUTEU 
Nu cred că trebuie să fie a ltu l .  Trebuie cîştigată o nouă 

audienţă, pentru că acum ziarele sînt citite mai mult şi 
altfel decît înainte.  Şi z iare sînt mult  mai mu lte. Autoritatea 
trebuie reconfi rmată. Statutul nostru rămîne acelaş i ,  dar el 
ar putea fi folosit ca un  argument al autorităţi i ,  pentru ca 
numele criticu lu i  să se impună publ icu lu i .  Cred că la ora 
aceasta ducem l ipsă încă - cu puţine excepţii - de un critic 
care să fie un  pe rsonaj j u rna l i st ic  deosebit  de i m po r
t a n t .  Atît de i m portant încît, pr in  forţa opin ie i  sa le ,  pr in 
modul  în care o exprimă ,  să d evină la un moment dat unul  
d intre l ider i i  de o p i n i e  în pr ivinţa une i  anumite dinam ic i .  

V. PAR H O N  
Aici ai dreptate. 

C. ŞUTEU 
Aş vrea să spun ceva şi despre conferinţa de presă a lu i  

Andrei  Şerban . În acea împreju rare, el  a făcut o întreagă 
anal iză a modulu i  în care critica de teatru a înţeles sau n-a 
înţeles spectacolul său . Eu personal ,  la conferinţa respec
tivă, cu toate reţiner i le  pe care le-am avut cu privire la atitu
dinea lui Andrei Şerban , cr!!!d că am înţeles un lucru care 
mi-a folosit foarte mult. Şi acesta este următorul: propunerea 
lui Andrei Şerban a fost de fapt o propunere de coerenţă, 
prin care el  spunea: acu m ,  dacă teatrul românesc îşi caută 
noi forme,  să-şi redefinească într-un fel sau altul profi lu l ,  
să  se debaraseze de anumite confuzi i ,  să traverseze 
această tranziţie într-un anumit fel ,  iar răspunsul teoretic, 
răspunsul critic ,  răspunsul scris la această încercare să 
aibă aceeaşi forţă şi  aceeaşi i m portanţă. Aceasta a fost 
mănuşa aruncată de Andrei Şerban în acel moment. Cred 
însă că el  a făcut-o într-o formă care a dus la alte reacţi i .  Eu 
asta am înţeles  din ceea ce el  a i ntenţionat să spună atunci ,  
dar,  d in  păcate, efectele în critica de teatru şi reacţia 
criticilor de teatru a fost cu totul şi cu totul alta. Şi , în 
general , s-a înţeles că d iscursul său a fost un atac la adresa 
criticii de teatru;  mai m u lt sau mai puţin justificat. 

V.E. MAŞEK 
Cred că Parhon are dreptate: nu statutul criticii şi al 

criticu lu i  trebuie schi mbat; dar statutul social al obiectulu i  
pe care el  î l  j ud ecă este schimbat. Deci ,  f i ind legat de 
statutul acestui obiect - pentru că final itatea sa nu este în 
s ine,  e legată de obiect - ,  el trebuie să optimizeze existenţa 
obiectu lui  şi contactul publ iculu i  cu obiectu l .  Altfel ,  facem 
l iteratură despre teatru în general ,  care se poate desprinde 
de orice impact di rect. La ora actuală, pot să pun întrebarea 
pragmatică: în ce măsură criticul orientează şi reorientea
za o parte a publicului  spre teatru? Pe unii  i-am pierdut, alţii 
s-au rătăcit pe drum,  d in  cauza impactului  cu alte form e ,  
care-i atrag ş i  le c e r  t i m p .  I a r  pe de altă parte , criticul 
înţelege şi ajută la înţelegerea resturi lor teatru lu i ,  care , în 
această contunctură, nu  mai sînt cele d e  ie r i .  E l  are n işte 
funcţii noi .  Inainte nu trebuia să facă reclamă să vină 
publicul la teatru ,  pentru că venea oricum .  La ora actuală,  
el  p oate să contribu ie  la stîrn i re a  cu rioz ităţii unor  oameni  
care stau pe gîn d u ri sau nu  v in  c.ătre teatru .  Deci are ş i  o 
f uncţ ie  -, o r icît n u  n e  p l ace cuvîntul - formativă, s u b  
aspectul  "devie r i i "  unor  inte rese către teatru .  Nu o avea 
înainte ;  o are acu m ,  în m are măsură .  Este mai i mportant 
astăz i ,  din punct de vedere socia l ,  ca e l  să aducă publ ic ,  
t r�.z indu-i şi specu lîndu-i interesul .  lnainte e l  î l  ajuta pe 
cel care fusese la  teatru să înţeleagă d acă a văzut un 
lucru minu nat sau o inepţie . Acu m  trebu ie  să-I convingă 
să lase circ iuma,  să lase telev izoru l , să lase miti ngul  şi să 
v ină la teatru . De ce să v ină? Trebuie să i se expl ice . 
Crit icul a re astazi o i mportanţă formativă şi strateg ică 
m ult mai  mare,  raportînd u-se la existenţa obiectu lu i  şi la 
d esch iderea spre pub l ic a obiectu lu i  respectiv. ln acest 
sens au i ntervenit  modificări , nu în statutul lu i ,  ci în 
f inalitatea actu lu i  cr it ic.  Iar schim bările sînt esenţiale.  

SĂ NE SO LIDARIZĂM ! 
DAR CUM? 
D. PAPP 

E u  îmi p u n  întrebarea, ş i  v-o p u n  ş i  dumneavoastră, 
dacă în aceiaşi scop ,  al imp l icării cr it icu l u i  în fenomenul 
teatral de astăzi ,  nu este oportună o i mpl icare chiar în 
producerea acestui fenomen.  Am im presia că teatre le au 
nevoie de o mai mare solidaritate şi solidari zare, astăzi ,  cu 
mici le şi marile lor probleme.  

CRISTINA 
D U MITRESCU 

Ce înţeleg i ,  concret, pr in această sol idarizare? 

D .PAP P  
Îmi amintesc d e  conferinţe le d e  presă amicale pe care 

le făceau teatrele în mod obişnuit  la început de stag iune .  
Se punea în discuţie structu rarea repertoriu lu i ,  şi l ucruri le 
puteau fi influenţate pozitiv. Era foarte bine şi cînd crit ici i  
puteau să meargă în provincie la asemenea întîln i r i .  Îm i 
pun întrebarea şi pentru că, atunci cînd s-a vorbit despre 
factorii care pot influenţa judecata de valoare a 
cronicaru lu i ,  s-a pomenit part izanatul pol it ic şi tot ce 
decurge d in  e l .  Eu vă pun o altă problemă: aceea a 
condiţiilor propriu-z ise în care , în Bucureşt i ,  dar mai  ales în 
ţară, se produc astăzi spectacole le .  Cunoaşterea acestor 
condiţii nu poate să nu te influenţeze ,  măcar pr in atmos
fera pe care o găseşti  acolo şi cînd şti i  în ce condiţi i ,  cu 
ce t rupă se l u crează.  E de d i scutat şi în ce măsură mai 
poate cronicarul să păstreze vertical itatea, pînă la radi
cal ism, a opin i i lor sale .  Dacă s-ar situa de cealaltă parte a 
baricade i ,  i nf luenţa sa pozitivă ar fi , cred e u ,  mai 
eficientă. 

C. D U M ITRESCU 
Probabil că sînt r igidă ş i  

îmbîcsită de sechelele ve
chiu lu i  mod de a gînd i ,  dar 
eu  nu cred în asta. Ba chiar 
mă împotrivesc idei i .  Eu ştiu 
că se face foarte g reu 
teatru .  Din punct de vedere 
material ,  şi nu numai .  Şi sînt 
de acord că eu ,  critic de 
teatru ,  om care pr in  definiţie 
preţuieşte rostul teatrulu i  în 
societate, sînt obl igată să 
pot, sau pot ajuta scri ind nu numai cronică - cum am scris 
douăzeci şi cinci de ani - ,  ci scri ind ş i  altceva, o anchetă, 
atrăgînd atenţia oficialităţi lor ,  posterităţi i ,  lui B i l l  Cl inton 
că nu sînt bani şi că teatrul nu e sprij in it .  Dar, în cl ipa în 
care scriu cronică, trebuie să-mi m enţin verticalitatea. Eu,  
de pi ldă,  nu  cred că dacă văd Legături primejdioase - e 
primul titlu care mi-a venit în m inte ; nu-i cel mai recent, nu-i 
cel mai catastrofal - şi consider că e un spectacol prost (şi 
dau acest exemplu nu întîmplător,  ci pentru că aparţine 
unui  regizor interesant) , nu cred că trebuie să mă gîndesc 
în clipa aia că situaţia Teatru lu i  de Comedie e complicată, 
că publ icul trebuie să vină . . .  

D. PAP P  
N u  cred că a i  dat u n  exemplu bun .  Unele teatre îşi 

complică s ingure ·situaţia. 

C. D U MITRESCU 
Eu nu  cred că ajut în vreun fel  teatrul - nu o instituţie 

anume,  ci teatrul ca idee şi ce reprezintă .e l  pentru mine - şi 



rostul lu i  în societate trecînd cu vederea şi gîndindu-mă că 
dacă nu sînt bani este un gest de eroism să faci teatru în 
momentul de faţă: Pot interven i  gazetăreşte printr-un ar
tico l ,  pr in l uare de atitud ine .  Dar nu cred că în clipa în care 
un spectacol te nemulţumeşte trebuie să-i treci cu vederea 
neîmpl inirile .  Cu teatrele  care trec prin greutăţi avem 
obligaţia să ne solidarizăm.  Dar nu aşa. 

D. PAP P  
Am pus problema pentru că, atunci cînd domnul 

Maşek s-a referit la Teatrul Odeon ,  m-am gîndit că, 
desigur ,  în ultimă instanţă spectacolul contează, dar acolo 
a contat şi un fenomen:  ceva ce s-a întîmplat în aceşti ani 
cu trupa, cu efortu ri le ei de a merge spre ceva. Ceva care 
prinde contur în etape .  Sigur  că dacă o iei în absolut şi 
analizezi spectacolele aplicînd "judecata verticală" ajungi  
poate la o altă concluz.ie . 

V. SILVESTR U 
Vreau să mă refer la problema schimbării, pe care a 

ridicat-o doamna Şuteu .  Schimbarea instrumentelor, a 
metodologiilor,  a strategiilor critice se petrece de obicei ca 
un fenomen subsecvent sau consecutiv mişcării teetrale. 
S-au schimbat d ram.aturg l l ,  d ramaturgla, s-a schimbat 
statutul teatrului  ca instituţie fundamentală, au apărut 
forme de teatru noi, violente, respingînd toate canoanele 
preexistente, ca să determine şi un alt mod de abordare a 
criticului? Deocamdată, procesul e în dezvoltare. Există, 
dar e încă embrionar. Vor fi şi critici noi, care vor avea un 
alt i nstrumentar şi un a l t  mod de a gînd i .  Iar  criticii mai 
vechi se vor adapta, sau nu se vor adapta şi vor rămîne la 
ziare mai vechi, conservatori, aşa cum au existat şi în 
trecut, şi mai de demult .  Sînt într-adevăr perioade în care 
critica poate fi un fenomen de avangardă. Aşa a fost, de 
pi ldă, cu pre-rafael iţii, care au fost încurajaţi de o critică 
premergătoare. Sau , la noi, critica ce nu s-a sfiit să se 
denumească pe sine patriotică şi a încurajat, în jurul  
"Daciei l iterare" şi al altor publ icaţii mai vechi, un teatru 
naţional în care să se joace în l imba română, în care să se 
joace piese româneşti . N-au avut foarte mult succes de la 
început, dar a existat şi un  asemenea moment, în care 
critica a premers înnoiri lor.  ln ce priveşte autoritatea 
criticilor, vreau să vă spun că este o chestiune care 
preocupă pe toată lumea.  La Congresul internaţional al 
criticilor, care a avut . foc la Varşovia, aproape toţi cei 
patruzeci de delegaţi au atins chestiunea aceasta: ce 
autoritate are critica într-o ţară sau alta, cît poate influenţa, 
cît nu poate inf luenţa, cît partizanat face sau nu face. Uni i  
au cerut, de  p ildă,  acest partizanat în ţările noi ,  care-şi 
caută identitatea spirituală: Asia,  ţările africane.  Chiar a 
fost o pledoarie d in  Hong-Kong de-a dreptul pătimaşă 
pentru ca această colonie să nu fi� trecută la China. 
Teatrul să lupte ca ea să rămînă colonie ,  pentru că lor le e 
bine în calitate de colon ie britanică şi n-au nevoie să 
devină independenţi. Criticii americani au spus că există 
unul-două ziare unde autoritatea celui care scrie cronică 
este distrugătoare. (Şi domnul  Şerban ne-a povestit că 
acolo, spre deosebire de România, dacă unu l  a scris seara 
în "New-York Times" că spectacolul nu e bun,  a doua zi 
teatrul îşi închide porţile . )  Alţii au pledat pentru o autoritate 
de esenţă şi au spus că-i interesează mai puţin o reacţie 
imediată şi palpabilă d in  partea artiştilor sau a publicului, 
cît o autoritate care se cîştigă în adîncime şi îndelung.  
John Elsom a povestit că,  d u pă părerea lu i ,  un  critic 
britanic bun se impl ică în mu lte activităţi . El însuşi 
prezidează un teatru de amatori, a ajutat la dezvoltarea 
activităţii Teatrului Bush - care am auzit că o să vină şi  la 
noi şi care mi  s-a părut u n  teatru foarte interesant - ,  scrie şi 
la enciclopedie,  scrie şi articole ,  ţine conferinţe, e şi 
profesor la Un iversitate şi a spus că înţelege exerciţiul 
critic d re_pt un exerciţiu m ultilateral ,  autoritatea cîştigîndu
se prin calitatea acestor prestaţii în toate direcţii fe .  1n 

sfîrşit, aş vrea să spun că la noi, în momentur de faţă, nu 
contează numai cum influenţezi publicu l ,  deşi avem cu 
toţii d reptate că ne adresăm în pr imul rînd lui .  Scriem în 
publicaţii, vrem să fie citite, dar e de mare însemnătate şi  
cum înrîurim teatrul .  Ce răspuns dăm unor exigenţe, 
cerinţe şi doleanţe ale unor oameni de teatru . Nu le oferim 
întotdeauna materie de gîndi re în ceea ce priveşte reper
toriu l .  Sîntem cu toţii foarte apl icaţi la viaţa teatrală: vedem 
spectacolu l ,  scriem despre el, vedem cinci spectacole,  
tragem o concluzie oarecum generalizatoare, urmărim ac
tivitatea unei instituţii pe un an de z i le  şi tragem concluzii 
care pot să fie judicioase. Nu avem însă suficientă 
aplicaţie ,  aş spune,  la sinteză. Şi nu ştiu dacă artiştii - care 
sînt adesea entuziasmati că apare o cronică bună,  alteori 
sînt d istruşi sufleteşte şi scriu articole de  răspuns: că au 
fost nenorociţi fiindcă cineva a spus că nu poartă bine co�
tumul - au faţă de critică respectul pe care ar trebui să-I 
aibă faţa de o activitate ce priveşte în primul rînd destinele 
lor ,  şi modul lor de a face teatru,  şi chiar imp l icarea lor în 
actualitate. Din acest punct de vedere, sîntem - dacă-mi 
permiteţi - într-o fază rapsodică şi probabil că vom at!nge 
şi ceea ce spunea odată un  muzician - o  fază simfonică, în 
care să concertăm forţele creatoare de pildă într-un men
sual de specialitate, sau în cărţi făcute de mai m u lţi, în  cărţi 
de critică chiar, cum au apărut şi altădată şi în care să ela
borăm mai sistematic punctele noastre de vedere, şi pentru 
cei care nu au apucat încă să facă teatru ,  nu numai pentru 
ceilalţi. 

LUD MILA 
PATLANJOGLU 

Pornesc de l a  două 
afirmaţii: incriminarea Tea
trului Odeon de către dom
nul Maşek şi ceea ce spunea 
domnul Silvestru despre ne
voia acestor lucrări de sin
teză, a unor viziuni de sinteză, 
pentru a ordona - fireşte, 
subiectiv - o e l ită a valr;;,r ilor .  
Asta mi  se pare mai impor
tant decît a stabili acea relaţie cu publ icul ,  care este , prin 
ce se scrie, cred , epidermiO'ă, mai ales în momentul acesta. 
Ea devine mai viabilă prin crearea unui  curent de opinie. El 
există, şi sălile p l ine la . . .  au pus cătufe . . .  sau la alte spec
tacole spun ceva şi despre g ustul publ icu lu i  care, oricît de 
periferic ar fi el, are totuşi un instinct al valorii. Mi se spunea, 
de exemplu ,  că, la Craiova, dat fiind curentul de opin ie 
creat în jurul  lu i  Tltus Andronlcus, sînt săli arhipl ina;  şi nu 
numai la Tltus, ci şi la alte spectacole .  Cl imatul creat în 
jurul  lu i  Tltus a suscitat imediat interes.  Cum cred că, la 
"Nottara", un spectacol care a făcut vogă - e vorba de 
SlnuclgafUI - punînd accentul pe ceea ce interesa, prin 
jocul lu i  Mălăele, prin calitatea montării , a creat interes 
pentru teatrul respectiv. Acest fenomen poate fi observat şi 
la Naţional , şi la Bulandra - venirea lui Ciulei, montarea a 
două spectacole a creat un curent de opinie .  Mai 
importantă decît o cronică sau un semnal este susţinerea 
acestei elite valorice - şi în acest sens trebuie să funcţioneze 
solidarizarea şi partizanatu l .  Ştiu că deplasarea unui  grup 
de critici - cum a fost la laşi  sau la Cluj - înseamnă foarte 
mult  pentru teatrele de acolo, dacă este serioasă şi dacă 
ţine cont de criteriile care funcţionează în legătură cu e l ita 
valorică; influenţa ei poate dura. Aici mi se pare funda
mentală solidaritatea de breaslă şi acel radicalism - chiar 
dacă e un paradox - faţă de criteriile estetice. Aceste 
criterii trebuie să le ai, ele se formează d in şcoală şi ţi le 
educi prin practica critici i .  La Teatrul Odeon se întîmplă 
ceva important - a început Vlad Mugur ,  continuă Dabija,  iar 
acest spectacol , ... au pus cătufe ••. , n-a fost analizat în 
sensul noutăţii lui  pentru viaţa teatrală românească. Şi a 
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însemnat mu lt. Tn acest caz a funcţionat prea mult radi
cal ismul  şi mai puţi n solid ar itatea în crearea unui curent de 
op in ie .  

V.E. MAŞEK 

N-am contestat spectacolul  ca atare, ci acele puncte 
de vedere care susţi n eau un anume tip de atitudine 
po l it ică. Acest spectacol n-avea nevoie de cirja luptei 
împotriva comun ismulu i .  Ideea lui e generoasă, a luptei 
împotriva oricărei forme de total itari sm,  o idee umanistă 
care transgresează s impati i le  şi antipati i le  pol itice . 

L .  PATLAN JOGLU 
Piesa era o pledoarie. pentru comunism,  făcută d e  un i i  

care chiar aveau dreptul s-o facă. Nu putem schimba d e  pe 
Dîmboviţa ce s-a întîmplat în Spania .  

V.E . MAŞEK 
Spectacolu l  propunea o d iscuţie intrinsec teatrală prin 

vizual i zare. 

V. PAR HO N 
Să clarificăm punctele de vedere: după dumneavoas

tră, o piesă tezistă, pro-comunistă mai poate fi pusă astăzi 
sau nu?  

V.E. MAŞEK 
Nu tot ce s-a spus în contextul unor piese comun iste 

teziste este absurd . 

ALICE 
GEO R GESC U  

Pltlcul din grădina de vară la Craiova. 

V. PARHO N 
Ştiu  că Tocilescu vrea să pună Omul cu arma la 

Bulandra şi sînt convins că va face un spectacol an
ticomun ist d intr•o piesă comunistă. Ce e rău în asta? 

C .  D U MITRES C U  
Cînd u n  critic îşi exprimă opin ia ,  care n u  coincide cu a 

altora şi este în răspărul tuturor, se caută un motiv ce 
determină această opin ie ,  al notei aparte - motiv care 
întotdeauna pare a fi extraprofesional .  Se spune "aha, d in  
motive pol itice el  nu spune adevăru l"; nu se spune •nu 
vede" ,  ci "nu spune• .  Sau: •e cumnat cu naşa f inei  con
trabasistu lu i  care a cîntat la nunta fiică-si" .  Eu cred că, de 
ce le  mai mu lte or i ,  greş im dacă atr ibuim o opin ie  unor mo
t ive extraprofesionale .  Poate fi o opin ie g reşită - se poate 
întîmpla ;  poate fi o opin ie i nsuficient argumentati - de 
asemenea se poate întîmpla,  dar nu cred că trebuie 
neapărat să ne întrebăm dacă sub formularea acestei 
opin i i  nu se ascunde altceva. De cele mai multe ori nu se 
ascunde n imic.  Merg pînă acolo încît spun: se poate as
cunde incompetenţa mea,  critic de teatru . Dar de ce să se 
plece de la ideea că se ascunde l ipsa mea de corec� 
titud ine ,  în ult imă instanţă faţă de mine şi faţă de profesia 
mea? Şi aici a spus ş i  Victor Scoradeţ ceva - ajung să ştiu 
opin ia  criticu lu i  cutare faţă d e  regizorul cutare înainte de a 
citt. Sînt două posibi le expl icaţi i :  şti i ,  pentru că îi cunoşti 
sistemul  de valori , cunoşti şi sistemul celălalt, sînt sau nu 
în armonie ,  sau ştii că unul  nu-l înghite pe celălalt sau că 
sînt prieteni bun i .  Dacă ţi se pare a fi preponderentă a doua 
expl icaţie ,  nu sînt de acord .  Mă îng rijorează că sîntem 
tentaţi să căutăm alte motivaţi i ,  ca în întrebarea care mi  
s-a tot  pus :  "tu ce-ai vrut  să te faci ,  de-ai ajuns critic?". Că 
m i-e  şi jenă să afirm că asta am vrut  de la început :  să 
f iu  cr i t i c !  

NE DEZIDEOLOGIZĂM 
SAU NU? 
V.E. MAŞEK 

Există şi o motivaţie subconştientă.  Uneori ,  omul  n ici 
nu e conştient că o anumită sim patie este cristal izată într-o 
anumită argumentaţie .  

C .  D U MITRESCU 
Atunci să-şi schimbe meseria !  

V. SCORADEŢ 
Voiam să d iscut despre u rmătoarea obl igaţie a 

criticului  de teatru , profesională în pr imul  rînd :  el e cel 
d intîi dator să-şi dezideologizeze demersu l .  Şi nu şti u cîţi 
reuşesc s-o facă. O parte d in  critică s-a simţit lezată în 
propri i le s impati i  politice d e  spectacolu l  lu i  Andrei Şerban 
cu Llvada de vlflnl şi a procedat în consecinţă. 

L .  PATLANJOGLU 
E o falsă problemă!  

V. SCORADEŢ 
Au confirmat-o şi alte ocaz i i .  Am constatat de curînd ,  

într-o gazetă, o schimbare d e  op in ie  în u rma unei  montări 
la acelaşi teatru. Pe de altă parte,  nu trebuie confundate 
reacţi i le  de genul  acesta cu reacţi i le  într-adevăr estetice. 
Or Andrei Şerban asta a făcut: a a mestecat critici le pe 
criteri i  ideolog ice cu critici le p e  motive estetice. Ne-a 
băgat pe toţi în aceeaşi oală. 

C .  D U MITRES C U  
Asta e perfect adevărat. 

V. SCORADEŢ 
Ceea ce s-a întîmplat îm i aminteşte istoria unu i  spec

tacol montat de Peter Brook: acel Lear legendar cu care el  
a tot umblat pr in lume ş i  care,  pe măsură ce se apropia de 
Estul Europei ,  devenea tot mai bun ca spectacol ,  ca ur
mare a unei  comunicări tot mai int ime cu publ icu l .  S-a dus 
cu acelaşi spectacol în America ş i  ame ricani i  au moţăit cu 
respect. Care a fost concluzia reg izorulu i  Peter Brook,  cu 
care Andrei  Şerban a avut privi legiu l  să lucreze un an de 
z i le? Nu i -a  înjurat pe americani ,  ci a spus - şi a şi scris - că 
pentru americani ar fi trebuit să m onteze altfel acest spec
tacol .  

V. SILVESTRU 
Aici i ntervine d in  n o u  problem a  autorităţii criticu lu i .  De 

unde vine această autoritate,  d acă o are, şi cum o poate 
cîştiga? Sigur că trebuie să fie un om de talent; ce fel de 
autoritate cîştigi dacă nu eşti talentat? Dar numai cu talen
tul poţi cîştiga notorietate, c.are nu înseamnă şi autoritate. 
A fost la noi un caz , cel al lu i  Radu Popescu . Era pornit 
împotriva avangarde i ,  tot ce era nou îl i rita; dar scria foarte 
bine,  era foarte citit. Era un om foarte talentat: îţi face 
plăcere şi astăzi să citeşti cronicile lu i ,  cu carlil:l_să nu poţi 
fi în ruptul capului de acord, mai  ales că unele fâc. �IJcon
fuzi i  de persoane,  de titlur i ,  e o bălmăjeală d i n  punct d e  
vedere informativ. ln afară de talent, cred c ă  este nevoie de 
această probă radicală - ş i  Eugen Lovinescu a spus-o, 
pentru critica literară: onestitatea criticulu i .  Proba de foc 
este cinstea faţă de profesie,  faţă de teatrul pe care-I 
judecă, conformitate& cu sine însuş i .  Dacă intervin în 
judecata sa elemente extranee,  care tu lbură înţelegerea 
exactă a fenomenului  pe care-I comentează, avem de a 
face cu o poziţie neonestă. Nu poţi fi obiectiv perfect, nu 
sîntem computere, trăim într-o lume foarte împărţită, în 
care infuzia politicului  este extrem de p uternică la ora 
actuală şi n imeni  nu se poate lăuda că este deasupra 



vălmăşagulu i . Onestitatea însă te face să recunoşti chiar şi 
acele valori care, d intr-un punct de vedere afectiv, 
Ideologic, politic rfu-ţi sînt apropiate , dar în care talentul 
răzbate . Un actor pe care n u-l simpatizezi  fi indcă a avut nu 
ştiu ce atitudine în viaţa de toate zilele poate fi un  interpret 
extraordinar.  

Atît artiştii cît ş i  oameni i  interesaţi de teatru recunosc, 
şi instinctiv, şi prin date concrete, palpabile această cinste 
profesională, cu care cei mai bun i ,  şi de la noi ,  şi de aiurea, 
se laudă precum cu un herb . Dacă nu au asta, n ici 
autoritatea nu se poate cuceri ; şi ea nu poate fi n ici 
măsurată. 

MAG DALENA 
BOIANGIU 

Tn  legătură cu cerinţa 
dezideologizări i ,  eu aş fi 
ceva m ai p rudentă. Fără 
îndoială e necesară, dar vă 
propun s-o mai amînăm,  s-o 
înscriem într-un plan de 
perspectivă. Avem . de-a 
face, oricît ar părea d e  
paradoxal ,  cu u n  publ ic 
mult mai ideologizat decît 
cronicarii teatra l i .  Vă rog să u rmăriţi , în telefoanele de la 
"Evenimentul z i le i " ,  reacţi i le  la  f i lmele Omul de marmură, 
Mărturisirea - filme anticomuniste,  care sînt declarate 
creaţii ale famil iei lu i  l l iescu şi se lansează chemări de t ipul  
"terminaţi cu aceste f i lme com u niste ! " .  E un public care nu 
şt ie să privească o operă d e  artă nici  d in  punct de vedere 
ideologic, n ici d in  punct d e  vedere estetic.  El vede în Omul 
de marmură sau într-un serial franţuzesc - destul de 
stupid,  de altfel ,  dar care în registra prezenţa Frontului 
Popular în Franţa - o atitudine ideologică. Identifică 
prezenţa, descrierea cu atitudinea.  Eu cred că una din sar
cini le criticii ar fi nu să se dezideologizeze, ci să producă o 
analiză ideologică cît de cît corectă, în care alternativele, 
dilemele să fie anal izate, iar publicul să înţeleagă că n-a 
fost chemat la u n  miti ng .  Aici, la  noi,  n u  se poate produce 
o analiză estetică pură ,  în afara ideologiei ,  fără a risca să 
pierdem unu l  d i n  l ucruri le i mportante despre care se vor
bea: d ialogul cu oameni i  pe care îi chemăm la teatru şi 
cărora încercăm să le  expl icăm d upă aceea cam ce-au 
văzut el  acolo.  

V. SCO RA D E Ţ  
Cei care telefonează l a  "Evenimentul  zi lei" n u  sînt 

cititori de cronică d e  teatru .  

C. ŞUTE U 
Mental itatea lor există în rîndu l  atîtor şi atîtor spec

tatori care vin la  teatru !  Acestea sînt n işte exemple care se 
potrivesc şi celor care nu telefonează, dar citesc şi merg la 
teatru .  Concluzia mea, d iscutînd cu publ icul spectacolulu i  
pe care l -am realizat, este că publ icul  are o enormă nevoie 
de un anumit t ip de explicaţii şi de un anumit t ip de 
atitud ine  expl icită. E interesat de o anal iză clară şi l impede 
a faptu lui  artistic. Criticul trebuie să se dezideologlzeze în 
mental itatea lu i ,  să se "dezpart izaneze" .  

V. E.  MAŞEK 
Faptul că publ icul  este ideologizat nu înseamnă că eu ,  

la rîndul  meu ,  trebuie să  f iu  partizan . Asta nu înseamnă că 
- prin absurd - dacă scriu la "România Mar&" trebuie să laud 
un regizor pentru că este al FDSN şi să-I înjur  pe Rebengiuc 
pentru că este regal ist, în loc să analizez ce se produce în 
spectacolul respectiv. Or există asemenea mentalităţi: 
Ştefan Iordache este ostracizat pentru că a acceptat un 
nenorocit de premiu  - şi a făcut o g reşeală omenească 
după părerea mea -,  dar asta nu- i  scade valoarea artistică. 

V. SILVESTR U 
Există şi politizări forţate .  Dacă spectacolul  este politic 

şi criticul se face că nu ved e ,  aceasta înseamnă,  în momen
tul de faţă, un abandon al profesie i .  Nu poate să ţ i  se ofere 
un spectacol d in  istoria politică a unu i  stat, a unei  
perioade ,  şi tu să te faci că nu vezi  decît decorul ş i  
m işcarea în scenă. Dar există o politizare forţată, m ai rea 
decît dezideologizarea: am citit într-un z iar o cronică 
despre VIsul unei nopfl de vară, care spunea că Ciulei  a 
vrut să arate ce s-a petrecut în piaţa Tien An Men d in  China 
şi în revoluţiile sîngeroase din Asia - tr imitere foarte 
transparentă pentru semnatarul cronic i i .  A căuta 
asemenea elemente de pretins  racord cu actualitatea în 
spectacole care au alt mod de abordare a realităţi i ,  a 
contemporaneităţii înseamnă pur şi simplu a bate apa în 
piuă şi a nu înţelege esenţa actului  teatral . Eu citesc şi 
presa d in  ţară şi observ această strădanie a unor  neofiţi de 
a împr"umuta spectacolelor ceva d in  ceea ce e i  cred că 
reprezintă d in  punct de vedere politic o atitud ine  netă. 
Este o falsă aşezare a criticului  în miezul even imentelor şi 
dovedeşte incultură sau l ipsă de perspicacitate.  

OAME.NI SÎNTEM ! 

V. PARHON 
S-au conturat două categorii de motivaţii ale criticului ; 

eu cred că există şi o a treia. Nu pun problema onestităţi i ,  
asta ţine de deontolqgie.  Ideal este c a  criticul de teatru să 
fie deschis oricărei propuner i ,  oricărei modal ităţi de spec
tacol şi oricărui gen de l iteratură d ramatică. Practic, în 
realitate nu se întîmplă lucrur i le chiar aşa. Oamen i  sîntem 
- la anumite modal ităţi sîntem receptiv i ,  la altele n u .  De 
exemplu:  la ult imul spectacol al lui Dragoş Galgoţiu de 
aici , din această sală, eu nu am vi brat, nu mi-a plăcut deloc. 
N-am fost singuru l ,  am mai fost cîţiva.  Dar au fost colegi d e  
a i  m e i ,  de toată cinstea ş i  de toată lauda, cărora le-a plăcut 
acel spectacol .  Personal , îm i pun problema: poate că se 
întîmplă ceva cu mine ,  poate că sînt mai puţin receptiv la 
această modalitate. Să, mă gîndesc, e posib i l .  Nu-m i pun  
problema onestităţi i :  am fost cinstit, am fost corect. Dom
nul Silvestru a dat, pe bună dreptate,  exemplu l  lui Radu 
Popescu,  care într-adevăr avea u n  condei strălucit .  Nu 
scria despre scenografia ,fliciodată, pentru e l  n u  exista. A 
avea o receptivitate d iferită la o formă sau alta este un 
drept al nostru,  de care am beneficiat întotdeauna.  Dom
nul Silvestru a repudiat ani  de zi le orice melodramă. E 
d reptul dumnealu i .  Nu pot eu să-I conving că Doi pe un 
balansoar e o piesă foarte bună şi b ine scrisă, dacă dînsul  
z ice că e o d ramoletă, acolo .  E d reptul d u mnealu i ,  tot aşa 
cum e d reptul meu să susţin că e o piesă atît de bine scrisă 
încît m e rită să f ie  j u cată.  Nu cred că p o z iţ ia  d o m n u l u i  
S i lvestru e cumva greşită, n u  cred c ă  poziţia m e a  e cumva 
greşită. Receptivitatea crit icului la o formă sau alta e o 
problemă serioasă şi trebuie să ne dea d e  gîndit  tuturor. 
Deci ,  o a treia motivaţie poate fi căutată şi într-o ase
menea zonă, care n-are nimic de-a face cu onestitatea 
criticu lu i .  

V. SCORADEŢ 
E cazul  ideal . Tot Peter Brook are o defin iţie: pentru e l ,  

criticul ideal este cel care s e  raportează în permanenţă la  o 
formă ideală de teatru, f i ind tot t impul  d ispus să şi-o 
regîndească cu fiecare even iment teatral. 

V. PARHON 
Şi să vă mai dau u n  exemplu  despre dezid eologizare: 

mie nu mi-a plăcut spectacolu l  lui Purcărete care a fost 
după aceea premiat în Anglia şi a avut o recunoaştere 
i nternaţională extraordinară; mă refer la Ubu Rex cu scene 
din Macbeth. Reacţia m ea de rezervă - mai mult ,  de 
respingere - era fii ndcă prea mă săturasem: iar cu 

1 3  



1 4  

Ceauşesc u !  Probabil că g reşeam atr ibuind spectacolu lu i  
n işte intenţii pe care nu le avusese. Ele existau, dar  erau 
consubstanţiale spectacolu lu i ,  care însă nu se oprea la ele. 
Sigur că m i-am explicat şi impactul extraordinar pe care 1-a 
avut spectacolu l  în Angl ia  prin aceea că s-a jucat acolo în 
z i le le puciului  de la Moscova. 

M A R IAN 
POP E S C U  

Au mai fost ş i  alte elemente d e  context. 

V. PA R HON 
Contextul e ra  extraordinar .  E de înţeles. Dar vedeţi că 

poţi , la un moment dat, să g reşeşti . De asta eu l-am respec
tat pe Carand ino ,  care scria de mu lte ori alături de spec
taco l .  Adesea nu eram de acord cu judecata lu i .  Dar ştiam 
că era un om onest, spre deosebire de mulţi alţii din epocă. 
Dacă vreţi un exemplu vi-I dau: Dinu Săraru , care este un 
foarte bun cronicar şi ştie foarte exact care-i valoarea spec
taco tu lu i ,  dar în ceea ce scria i ntrau şi alte considerente 
decît cele estetice . 

S-A SC HIM BAT STATUTU L 
SAU CONTE XTU L ?  

M .  POP E S C U  

Exemplul cu receptarea 
lu i  Ubu Rex în Ao1g 1 ia e 
foarte perfit;j .  Perfid într-un 
mod stupefiant. Aduc în 
chest iune problema asta în 
legătură cu o formu lare care 
mie mi-e neclară: dezideo
logizarea. Fiecare spectacol 
care a plecat acolo,  d intre 
cele importante de la noi , s-a 
bucurat de o pregătire d e  
presă prealabi lă.  E foarte i n 
teresant cît de ideologizaţi 
erau criticii de acolo faţă de 

ceea ce l i  s -a  spus că este spectacolu l  sau chiar după 
vizionarea spectacolu lu i  - uni i  au venit aici , din t imp, să-I 
vadă. Or cempania de presă prealabilă  prezenţei spec
tacolelor acolo conţinea acele elemente de " ideologizare". 
Ei au văzut în Ubu cuplul  d ictatorial ;  n ici Hamlet n-a fost 
l ipsit de aşa ceva . . .  Formularea privind dezideologizarea 
criticu lu i  ţine cred de o relaţie de context, pe care noi am 
d iscutat-o mai puţi n .  E vorba de relaţia de context a 
criticu lu i  cu vremea în care trăieşte. Mi se pare că lucruri 
foarte i nteresante au apărut în discuţie: autoritate, influenţa 
criticu lu i ,  sol idaritate ş .a. m . d .  Corina Şuteu spunea că pu
blicul simte n evoia unor explicaţi i .  Şi criticu l ,  la rîndul  lu i ,  
am senzaţia că ar avea n evoie de n işte expl icaţii , şi în  pri
mul rînd de o explicaţie cu s ine .  Şi asta nu din cauză că '89 
ar fi constituit o cezură. S-a produs o mod ificare de context 
şi acest context trebuie anal izat. În cazul cu . . .  au pus 
cătu,e florijor . . .  nu s-a scris destul despre semnificaţia 
aleger i i  p iese i ,  d espre ce se întîmplă la Teatrul Odeo n ,  
pentru c ă  şi eu spun c ă  la Odeon s e  întîmplă ceva . Noi pre
ferăm să punem punct după ceva-u l ăsta, în loc să spunem 
ce se întîmplă .  Acolo se schim bă o m entalitate; procesul 
î11că n u  s-a terminat ,  dar e evident că se practică o altă 
atitud ine  managerială, că există o propensiune spre un 
anumit tip de repertoriu ,  o anumită atitudine faţă de public. 
Sînt l ucruri pe care le ştiţi la fel de bine ca şi mine .  Pentru 
mine este foarte interesantă anal iza plasării în context a 
criticu lu i  faţă de aceste t impuri care au născut mai mu lte 
întrebări decît răspunsuri  poţi să ai, care solicită mai mu lte 
t ipuri  de expl icaţii decît îţi poţi permite mental să ofer i .  

Nu e vorba atît d e  o mod ificare a statutulu i ,  a rolu lu i  
critic i i . Aceste chest iun i  s-au tot  d iscutat - în România,  dar  

şi în  Marea Britanie - după ani i  '60. Criticul britanic a devenit 
mult mai intereJ;at de producţia teatrală. Nu vreau să spun 
că e implicat, dar e mult mai interesat d e  procesul producţiei 
teatrale. Asta nu înseamnă că e inf lue nţat în judecată - deşi 
există şi asemenea cazur i ,  pentru că ş i  acolo sînt români ,  
cum ş i  la noi sînt . . .  englez i !  Relaţia aceasta de context 
presupune şi o reevaluare a acţiun i i  criticu lu i .  Repet: n -ar fi 
vorba de o modificare a statutulu i ,  deşi  n u  ştiu cine 1-a 
definit .  Multe idei din CJitica românească au mers spre 
configurarea acest11i statut. Dar nu poţi să e ludezi  această 
modificare de context care s-a produs  în ultim i i  trei an i .  
Care mod ificare cuprinde şi "Evenimentul z i le i " ,  ş i  Odeonul ,  
ş i  "Nottara", şi povestea cu Andrei Şerban ş.a.m .d . - nu vreau 
să fac o ciorbă din toate astea .  Povestea cu Andrei Şerban 
a fost semnificativă din m ulte puncte de vedere. N-aş vrea 
să fiu g reşit înţeles, dar ea m-a d istrat pînă la un anumit 
punct şi m-a întristat după punct, cînd mi -a apărut o mare 
virgulă.  Am observat la un mare regizor un tip de men
talitate faţă de ceea ce credea el  că . . .  Am observat modul  
folosiri i  citatulu i - noi sîntem experţi în  chestia asta . . .  Sigur 
că el avea dreptate în unele lucruri . . .  Şi i ntonaţia . . .  El a jucat 
acolo, era un actor s ingur pe scenă, jucînd un spectacol 
care s-a dat o singură dată. Mi-ar plăcea să-I văd pe al doilea. 

V. PA R HON 
Regret că  n-am fost la acel spectacol !  Trebuie să  vă 

mărturisesc că am venit cu d estule rezerve şi la întîl n i rea 
asta, care însă a devenit chiar captivantă pe parcurs. Mă 
simt foarte bine că sînt aici cu dumneavoastră. 

O să vedeţi sau aţi văzut u lt imu l  f i lm al lui Danel iuc, 
care n u  mi-a plăcut deloc din punct d e  vedere estetic. Dar, 
dincolo de judecata estetică, aşa sînt eu structurat: viii cu 
viii şi morţii cu morţi i .  Pe de o parte. Pe de altă parte, s igur 
că se vor găsi  condeie boante stil "România Mare":  "a, păi 
Parhon a rămas ceauşist, nu vibrează la lucrur i le care sînt 
împotrivă ! " .  Eu cred că noi ,  ca ţară, ca i ntelectual i ,  ca 
preocupări am depăşit chest i i le  astea. Cît o s-o mai ţ inem 
aşa împotriva lu i  Ceauşescu? A m u rit ,  e o· chestie 
term inată, domnule ,  avem cu totul alte probleme în etapa 
în care ne aflăm, foarte serioase, foarte importante. E mult 
mai important ce se întîmplă la ţară cu �fonci i rea" asta, cu 
desfi i nţarea ceapeurilor, cu loturi  le ,  cu ce se aă oamenilor,  
ce n u  se dă.  Cît o s-o ţ inem aşa împotriva lu i  Ceauşescu? E 
o etapă depăşită. Desigur ,  ăsta e u n  punct de vedere 
amendabi l ,  ca oricare altu l .  

CU CERNEALĂ DIN 
CĂLIMARA REGIZORU LUI .  . .  

V. SILV E STR U 
Mă întorc o cl ipă la întrebarea domnulu i  Dumitru 

Solomon, pe care n e-a pus-o la început cu privire la 
criteri i le critici i .  Nu sînt lesne de d efinit ,  n-au fost 
n iciodată, chiar cînd au fost expuse crez ur i ,  cît se poate de 
b ine consol idate sub semnu l  gîn d i ri i  teatrale .  Dar cred că 
unu l  d in  criter i i ,  care nu a intervenit pînă acum în d iscuţie ,  
este ce l  al gustu lu i ,  pentru că  u n  critic îşi a re  g ustul său, în 
raport cu care va judeca tot ceea ce vede.  Dacă şi-a format 
un asemenea gust .  Apo i ,  mai am credinţa că are un număr 
de obsesi i .  Asta se poate vedea la mari i  critici . Dacă citiţi 
cartea de cron ici a lu i  Carni i  Petrescu ,  de pildă, veţi vedea 
că există cîteva obsesii ale autoru lu i  în ceea ce priveşte 
modalitatea de joc a actoru lu i ,  ce n um eşte el  modern,  ce 
numeşte anacronic, criteriu prin care el  judecă tot ceea ce 
vede ,  toţi actor i i ,  şi mari , şi mici .  Nu face un fetiş ,  de pi ldă, 
d in Elvira Popescu, pe care o iubea şi o admira ,  în cl ipa în 
care a văzut-o jucînd în ceva prost; spun e :  "Doamna Elvira 
Popescu n -avea ce căuta aici , n-are nici o legătură, n ici cu 
talentul ei, n ici cu piesa" .  Şi, în sfîrşit, chestiunea de cea 
mai mare fineţe pentru mine ,  şi de autoexamen uneori :  
sîntem tributari şi criter i i lor infuze în spectacol .  Şi în 



teatru , şi în momentul  cînd se petrece spectacolu l ,  şi în 
cîmpul de relaţii pe care doreşte să-I stabilească spec
tacolu l ,  el ne impune anumite criteri i ,  care sînt ale lu i .  Nu 
poţi să judeci cu criterii prestabil ite o i novaţie cu totul 
ieşită din comun ,  un spectacol care nu este inovator în 
esenţa lui, dar care aduce ceva în formă sau, d impotrivă, 
unul care aduce o idee surpr inzătoare. Toate acestea cer 
să folosim şi noi crite riile folosite de spectacol. Trebuie să-ţi 
iei  cerneală d in  căl im ara regizoru lu i  care a scris acel spec
tacol .  Criteri i le sînt în relaţie cu foarte mu lte alte con
siderente; despre unele s-a vorbit, despre altele mai puţi n .  
Avem însă a judeca într-un m o d  permeabi l .  Este imposibil  
să vi i  de-acasă cu o părere preconcepută, chiar în ce 
priveşte persoana regizoru lu i ,  teatrul  în care intri ,  reper
toriul şi să poţi după aceea să te lauzi că ai emis o judecată 
dreaptă asupra ace lu i  spectacol .  Trebuie să te laşi pătruns 
de el.  Raportările pe scara criter i i lor ,  valori lor, gustulu i  se 
fac totuşi ulterior.  Dacă privim de la început cu o 
prejudecată, ind iferent cît d e  întemeiată ar fi ea din punct 
de vedere general , cred că greşim :  apl icăm unui  fenomen 
nou şi proaspăt o judeca.tă veche, oricît am crede în ea şi 
oricît de consolidată ar f i .  

A .  G EOR G E S C U 
Modul ideal ,  locul ideal  

ar fi punctul de confluenţă, 
acela în care să se întîl
nească criter i i le cu care v i i  
de acasă - criterii care tre
buie să existe , estetice 
eventual - cu fel u l  în care te 
laşi pătruns de spectacol , 
cum spunea domnul  Si lves
tru. Trebuie să încerci să des
cifre z i  acel spectacol pr in  
prisma a ceea ce-ţi oferă, 
dar şi prin prisma propri i lor criter i i .  Aşa ar fi de dorit. 

Reven ind  la chestiunea ideologizării sau dezideologi
zării, care în momentul de faţă este, vrînd-nevrînd, arzătoare, 
vreau să dau un exemplu care poate să spună cîte ceva şi 
despre felul cum este receptată critica de teatru - în cazul  
de faţă, n u  în modul  cel mai fer icit  - de către creatorii de 
spectacole .  Cred că mai ţineţi m i nte, s-a discutat acest 
lucru şi la Colocviul  critici lor de la Bacău , de acum doi an i .  
Un coleg a l  nostru a scris c ă  personaju l  Malvolio d in  spec
tacolu l  Noaptea regilor îl întruchipează pe preşedintele 
l l iescu.  Mi-aduc aminte că noi , cu toţi i ,  am făcut haz şi 
am . . .  criticat la un ison această opin ie ,  ca pe un model de 
pol itizare forţată. 

V. PA R HON 
Semăna mai mu lt cu Posteln icu ! 

A .  G EOR G E S C U  
N u  ştiu ce părere v a  fi avut d espre această opinie 

"critică" regizorul  însuş i .  Fapt este însă că,  cu ocazia tur
neului  făcut la Sio Pau lo cu Trllogla, Andrei Şerban a dat 
un interviu într-un z iar braz i l ian ,  unde ,  printre alte le ,  
pomenea şi de1·acest spectacol ,  Noaptea regilor, spunînd 
că în personaju l  Malvol io  el a vrut să-I portretizeze, să-I 
întruchipeze pe preşedintele l l iescu, fapt care i-a atras o 
sumă întreagă de neplăcer i !  

V. PA R HON 
Alice Georgescu nu spune totu l .  ln  acel i nterviu dom

nul Andrei Şerban lăsase să se înţeleagă că l l iescu îi vrea 
capu l ;  de aia, probabi l ,  i-a dat avion u l .  . .  

A .  G EOR G E S C U  
M i  s e  pare u n  caz d e  d iscutat : o opinie critică despre 

care cu toţii am căzut d.e acord că e d iscutabilă are impact 
asupra unu i  creator serios. E adevărat, problema se poate 

pune şi sub alt aspect, şi aici lucru r i le  se leagă de ceea ce 
spunea Marian Popescu despre receptarea în Angl ia :  este 
vorba despre ceea ce "se vinde" peste hotare. Din păcate , 
în momentul de faţă, România i nteresează peste hotare 
mai puţin ca ţară producătoare de cultură pur  şi s implu ,  cît 
ca producătoare de agitaţie pol itică. 

Dincolo însă de ceea ce fac şi scriu criticii britanici , 
problema e ce facem şi ce scriem noi  în condiţi i le  acestea. 
Şi aici cred că aş fi în dezacord - ceea ce n u  m i  se întîmplă 
prea des! - cu colega mea, Magdalena Boiangiu ;  dar poate 
că e doar o chestiune de formulare . Nu ştiu dacă 
dezideologizarea criticu lu i  ar trebui amînată, însă cred că 
criticul ar trebui să dezideologizeze opin ia  spectatorulu i .  

V. E .  MAŞ E K  
Se cerea impl icarea critic i i  în clarificarea ideologică a 

mesaju lu i .  

V. SCORA D E Ţ  
Ideea era să nu opui ideologie i  spectacolu lu i ,  propria 

ta ideolog ie .  

M. BOIA NGIU 
Simplificăm. La noi , ideologia  s e  rezumă l a  două 

ideologi i., ca să nu zic una: comunism-anticomunism. Asta nu 
acoperă sfera. Mai există tot felu l  de alte ideologi i ,  de care 
nu văd de ce am fi stră in i .  

C. D U M ITR E S C U  
N e  descurcăm greu ş i  c u  astea două!  

V. SCOR A D E Ţ  
Ideea este să nu ne contaminăm . 

M .  BOIANG I U  
ln momentul în care confudăm ideologia cu par

tizanatu l ,  adică d isponibi l itatea de a-i omorî pe toţi cei 
care nu sînt de aceeaşi părere cu mine ,  nu mai e un demers 
critic, ci u n  demers mi l i tar. 

V. PAR HON 
Problema ridicată de Alice Georgescu e foarte 

importantă. Giurchescu este ferm convins în continuare că 
împotriva lu i  se d uce o campanie !  

C. D U MITR ESC U 
Se flatează. 

V. PA R HON 
E convins că, dacă eu am scris o cron ică negativă la un 

spectacol de-al lui ,  am pr imit  ord i n  să scriu aşa de  la 
redactorul-şef. 

C. D U M IT R E S C U  
Care, l a  rîndul  lu i ,  a primit ord in  de  la  Malvol io d irecti 

V. PA R HON 
Care campanie nu poate fi l nstrumentată decît de 

domnul  Si lvestru ! Zic:  "Bine ,  domnule ,  dar eu n-am vorbit 
cu domnul  Silvestru un an de z i le" .  N u  contează. Eşti 
acolo,  în campanie! 

M. POPESC U 
Fac o ofertă deschisă tuturor celor care sînt aici :  cărţi 

de critlcă teatrală, traduceri,  orice Idei care pot fi apl icate 
unu i  plan editorial . UN ITER-ul le  pr imeşte fără rezerve . 

V. S I LVEST R U  
Aş vrea să închei spusele mele c u  o mică n araţiu n e  pe 

tema propusă, care sper să vă i ntereseze .  ln 1 953-54 l-am 
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rugat pe George lvaşcu, care era d i rectorul "Contem
poranulu i "  şi care căuta colaboratori noi d intre marii in
telectuali român i ,  să încredinţăm cronica dramatică lu i  
Tudor Vianu .  A fost profesorul meu şi aveam o stimă 
nemăsurată, pe care o păstrez şi astăzi ,  pentru per
sonal itatea lu i .  L-am viz itat acasă, unde o ducea destul de 
greu,  nu prea avea de  lucru , l-am i nvitat, el  a primit cu 
multă surpriză această ofertă şi  s-a achitat de ea în mod 
strălucit,  t imp de  vreo trei an i ,  trei ani  ş i  jumătate , f i ind 
foarte exact, foarte scrupulos, mergînd la spectacolele pe 
care şi le alegea cu toată grija, ·consultîndu-se cu redacţia, 
dînd totdeauna la  t imp cronica etc. După vreo trei ani şi 
jumătate m-a rugat să vin la  el, să avem o d iscuţie de an
samblu , şi m i-a spus: " Domnule Silvestru, nu mai pot să ţin 
cronica la «Contemporanul» pentru că sînt lucruri pe care 
nu le mai înţeleg" .  Eu i-am răspuns:"Dar redacţia nu v-a 
făcut n ici o observaţie ,  nu v-a făcut n ici o cenzură, 
n iciodată". "Nu - zice - sînt fe.nomene noi ,  pe care eu n u  le 
pricep. Am fost şi  am văzut spectacole ,  simt că e ceva nou 
în ele,  sînt oameni t iner i ,  sînt forme novatoare, sînt forme 
noi , ş i  formaţia mea, modul  meu de a privi mă face să nu 
înţeleg;  dar pricep totodată că greşesc dacă continu i  să 
apreciez cu instrumentarul meu vechi" .  Noi am fost foarte 
impresionaţi , lvaşcu J-a poftit şi la redacţie şi Vianu a spus: 
"Voi scrie altceva, articole,  stu d i i ,  cum ştiu şi sînt învăţat, 
dar cronică d ramatică nu mai pot să fac d in  acest motiv 
s implu şi  vă m ulţumesc pentru toată perioada". Şi atunci 
am contat pe altcineva şi m-am dus la Ion Marin 
Sadoveanu ,  cu care aveam relaţi i  foarte bune, şi i-am spus: 
" Domnule  Sadoveanu ,  sînteţi poftit să preluaţi la noi 
cronica teatrală şi s-o faceţi cum ştiţi dumneavoastră". El 
l ucra atunci - scria pe la nu ştiu ce z iare mai obscure - şi a 
întrebat: "Dar de ce a părăsit postul domnul  Vianu?" l-am 
spus că: uite, consideră că nu înţelege anumite fenomene 
şi  că sînt schimbări mari în teatru pe care el crede că le-ar 
aprecia g reşit. Şi a spus: "Este spre cinstea lu i ,  îl preţuiesc, 
dar eu nu am această temere şi am să vin să scr iu .  Teatrul 
medieval , de care mă ocup de o viaţă întreagă, nu a suferit 
schimbări în ult ima vreme şi nu e afectat n ici de revoluţia 
dumneavoastră - a spus el  - n ici de schimbarea 
mental ităţi lor ş i  cred că o să mă pot ocupa•. "Dar n-o să 
scrieţi n umai despre piesele vechi , despre piesele clasice ! "  
"Ba da !  Nu voi scrie decît despre piesele clasice, pentru că 
aceasta este priceperea mea, aleea mă descurc, aicea am 
cultura, cărţi le mele ,  şi vă rog să contaţi pe mine numai în 
acest sector . ln ce priveşte lucrări le contemporane, rareori 
am să mă pronunţ, găsiţi pe altcineva, am să-mi del imitez 
aria de preocupări . "  A scris o vreme,  după care a zis că se 
dedică stud iu lu i ;  nu  1-a mai necăjit n imen i .  Aceste două 
atitud in i  m i  s-au părut simptomatice pentru ceea ce 
d iscutăm noi a_ic i :  poziţia criticu lui  faţă de fenomenu l  
curent. Aceşti oameni trăiau o schimbare poate mu l t  mai 
d ramatică decît am trăit-o noi acuma. Erau intelectuali de 
altă formaţie ,  trăiseră într-un alt t imp,  s-au trezit deodată 
într-un alt context şi a înţeles fiecare în felul său 
modalitatea de abordare. Acum nu parcurgem un moment 
de schimbare atît de radicală în ceea ce priveşte atitudinea 
faţă de  teatru ;  în primul rînd mă refer la atitudinea 
generală, a publ icu lu i ,  a criticilor, a autorilor. Deocamdată. 
Vin însă d i n  urmă,  într-adevăr, elemente foarte noi .  Aţi citit, 
desigur ,  şi în "Avanscena" pe care a tipărit-o revista 
"Teatrul azi " ,  iar cei care aţi fost în jur iu l  pentru "Piesa 
anu lu i "  aţi avut ocazia să întîl n iţi piese care nu mai 
seamănă deloc cu ce a fost înainte. Unii d intre noi putem 
avea o reacţie - îndreptăţită sub raportul cultu r i i ,  gustu lu i ,  
al estetici i  pe care am învăţat-o - ,  de repudiere, de 
respingere . Şi cred că sîntem datori să ne controlăm 
vechiul  i nstrumentar. 

Alţii înţelege m ,  poate simpatetic, poate într-un alt mod 
decît intelectual sau - d acă vreţi - într-o manieră 
i ntelectuală specială aceste fenomene noi. Apar 

laboratoare de creaţie. Apar t iner i  amatori care se 
transformă în profesion işt i ,  d u pă ce au avut o îndelungată 
existenţă obscură. Apar reg izori , oameni care n u  au învăţat 
reg ie ,  chiar gazetari - şi aleea vreau să ajung - care nu au 
învăţat n ici filolog ie ,  n ici teatrologie ,  dar care - evident -
înţeleg foarte bine aceste fenomene.  Se nasc critici ai 
acestor schimbăr i ,  ai acestor autori no i ,  se înţeleg între 
dînşi i ,  sînt uneori în formaţii de grup,  propun o experienţă 
de care se vede că sînt legaţi . Şi actor i ,  şi regizori ,  şi 
teatrolog i .  Am studiat şi experienţa pe care a făcut-o Lud
mila Patlanjoglu cu studenţii ei teatrologi din anul 1 ,  din  
anul  1 1 ,  cînd au  redactat revista Festivalu lu i  "Caragiale" .  
Oameni  pentru care avem u n  respect nemăsurat au fost 
luaţi peste picior cu cea mai mare dezinvoltură, şi sigur că 
reacţia mea a fost la u n  moment d at de retracţie ;  chiar 
violenta. Dar pentru e i  nu erau idol i i  care erau pentru noi .  
Sînt alţi idol i .  Şi asta e o problemă.  Pe de o parte. Pe de 
altă parte , e i  au un mod de abordare al fenomenulu i  teatral 
mult mai detaşat. Nu spun că au alte criter i i ,  sau poate că 
nu au toate criteri i le necesare unui critic, dar aveau un ton 
detaşat cînd abordau problematica şi  festivalu l  însuşi ca 
fenomen,  în care un i i  d i ntre noi credeau într-un anume fei. 
Ei nu credeau. Au un alt unghi de  conspect. Mi se pare că, 
aşa cum a fost făcută această adunare remarcabi lă,  care 
se şi desfăşoară remarcabi l  sub auspici i le revistei "Teatrul 
azi", ar fi un fel de îndatorire a secţiei noastre de critică, 
poate şi a revistei ,  poate împreună , să studiem,  la un mo
ment dat. şi fenomenul criticii no i ,  pe care nu o putem 
identifica deocamdată foarte bine în toate coordonatele e i .  
E un z iarist de colo ,  care a scris şi o prost ie ,  dar a avut şi o 
idee i nteligentă, sînt copii i  aceştia de la ATF d i n  Bucureşti , 
cei de la Cluj , cei de la un iversităţi le particulare, cu care nu 
avem contact. Eu însumi am acum n işte studenţi , la o 
un iversitate unde am fost poftit să predau . Fac un curs de 
spectacolog ie;  le pun  o problemă: reacţi i le  lor sînt uneori 
foarte d iferite de ceea ce aştept de  la dînş i i ,  e i  exprimă un 
alt mod de a vedea lucru r i le .  Şi, aşa cum Asociaţia 
Internaţională a Critici lor face în fiecare an stagi i  de for
mare pentru tinerii critici - de care au profitat, d in  secţia 
noastră naţională, un număr destul de important de· colegi 
de-ai noştri care au mers în Europa şi în alte locuri - ,  poate 
că ar fi cazul  să in iţiem şi noi n i şte stag i i  pentru aceşti 
t ineri care-şi caută drumul ,  care văd uneori lucruri le altfel 
decît le vedem noi şi cu care schi mbur i le  de vederi nu pot 
fi decît profitabi le.  

ŞI E STETICUL 
TRE BUIE PU S ÎN 
DI SCU ŢIE 

V. E .  MAŞ E K  
C u  o condiţie: să n u  uităm că, întotdeauna ,  în istoria 

artei orice aberaţie şi-a găsit susţinători ! Dacă ceva intră 
într-o d iscuţie cu un sistem de valori în care cred ş.i care nu 
este foarte aleator iu  n u  înseamnă că neînţelegerea mea e 
nejustificată. Lucru ri le noi coexistă cu o serie întreagă -
mai ales în z iua de azi - de aberaţii totale.  

V. PA R HON 
Dar cîte aberaţii in iţiale n-au intrat în istoria artei şi au 

devenit  valori de patrimoniu? 

V. SILV E STR U 
Dadaismul .  

C .  DU MITR E S C U  
N-ar trebui să respingem n imic  de  l a  pr ima vedere. 



S E BASTIAN 
VLAD POPA 

Mi se pare stran ie 
întrebu inţarea termen i lor 
ideologie şi ldeologizare a 
criticu lu i .  Cred că domnu l  
Masek a lansat o m ică con
fuz i'e spunînd că trebuie să 
ne temem de ideolog ie şi de 
partizanat pol it ic, ca şi cum 
ar fi vorba de unul  ş i  de 
acelaşi lucru . Pînă la urmă 
doamna Boiangiu a rezolvat problema spunînd că nu 
trebuie confundate ce le  două lucruri . Şi eu cred că trebuie 
să facem o d isociere foarte clară între ceea ce înseamnă 
partizanat politic sau ideologie politică şi ceea ce poate să · 
însemne ia un moment d at - şi cred că n e  aflăm într-un mo
ment istoric care ne poate oferi acest privi leg iu - a gîndi în 
perspectiva unor posib i le  ideolog i i  culturale. Tot domnul  
Maşek a rostit cuvîntul el ită. Eu cred că,  la ora aceasta, 
ideea de el ită teatrală - şi nu n umai teatrală, în orice 
domeniu al cultu ri i  româneşti  - nu se mai poate pune în 
raport cu recursul strict la estetic ,  la principiul  estetic. 
Doamna Cristin a  Dumitrescu se întreba dacă e b ine să ne 
speriem că în spatele une i  atitud in i  sau judecăţi estetice ar 
exista ceva. Eu cred că trebuie să existe ceva în spatele 
oricărei judecăţi estetice . Şti m  b ine ,  pînă în '89 principiul  
estetic a fost criteriul unic,  toată lumea de bună-credinţă s-a 
raportat la estetic ,  e ludînd problema raportu ri lor fi reşti 
d intre valori ,  chiar d intre valori le certe, incontestabile.  Eu 
nu pot să gîndesc existenţa unei  e l ite atîta timp cît întreg 
mediul  cultu ral românesc are aceeaşi obsesie ,  adică vrea 
să ajungă exact în acelaşi punct: esteticul .  Cred că şi  es
teticul acesta trebuie pus în d iscuţie într-un context mai 
amplu, cel al d i mensiun i lor  culturale româneşti şi al 
deveni ri i  acestei cu ltur i .  Să găsim o modal itate de a gîndi  
discursul critic d incolo de judecata estetică sau de 
pedagogia estetică, încercînd să ajungem la nivelul  
pedagogiei culhrrale . . .  Fiecare judecată estetică trebuie 
ci rcumscrisă unei perspective cultu rale mai ample.  Doam
na Corina Şuteu se referea la nevoia publicului  de a i  se ex
pl ica ceva, d incolo de performanţa estetică în s ine.  ln 
condiţi i le  acestea putem spune despre critica teatrală că 
suferă şi ea de com plexul de care suferă în general comen
tariul cu ltural românesc, astăzi .  Şi cronica de carte, şi 
probabi l  cronica plastică. Criticul trebuie să-şi asume rolul  
de mediator între performanţa estetică - spectacol - ş i  
public, încercînd să aducă publ icul în d ialog cultural cu 
spectacolul ,  ş i  n u  să se p u nă pe el în valoare în raport cu 
spectacolul ,  sau cu cartea, cu obiectul artistic în genere,  
supralicit.înd performanţa estetică în s ine.  Pe de o parte, să 
realizeze această, să-i spunem,  pedagogie gazetărească, 
şi pe de altă parte să realizeze o pedagog ie culturală. 
Adică să impună judecata estetică într-un complex de 
relaţii mai amplu ,  într-un context al i nterdiscipl i narităţi lor .  
Aşa vom putea gîn d i  existenţa unei  el ite.  Trebuie să 
depăşim această obsesie a esteticului  ca principiu în sine. 
De·exemplu ce s-a întîmplat la Festivalul "Caragiale"? Mi s-a 
părut foarte g rav - nu m ai spun că s-au acordat premii  ex 
aequo cu du iumul  - faptul că Marele premiu a fost acordat 
ex aequo celor două spectacole ,  al lu i  Si lviu Purcărete şi al 
lui  Andre i  Şerban,  ambele fi ind valori certe , două valori in 
d iscutabile ale artei scenice româneşti .  Şi totuşi trebuia 
optat. ln plan estetic să presupunem că ar fi fost egal îndrep
tăţite, dar trebu ia gîndit  d incolo de performanţa în s ine.  

'L . PATLA N J O G LU 
Exemplul citat d e  Sebastian i lustrează haosul care s-ar 

produce dacă s-ar apl ica propunerea lu i .  Adică: da,  
perspectivă culturală, i nterdiscipl inaritate , dar dacă nu 
ţinem cont de valoarea estetică riscăm să creăm haos. Cînd 
au fost alăturate Tltus ... şi Uvada ... a funcţionat perspectiva , 
şi n u  criteriu l  estetic. E clar că e o d iferenţă de la cer la 
pămînt între cele două spectacole . 

C .  D U M IT R E S C U  
Asta fiind opinia ta, care n u  e împărtăşită d e  toată lumea .  

L .  PATLANJOG LU 
Cred că gustul poate să evalueze.  A fost pomenită aici  

şcoala. Dau un exemplu :  la u n  moment dat Diderot ş i  
i lumin ismul pun în d iscuţie valori le clasice.  Dar u n  gînditor 
serios ca Diderot recunoaşte că gustul s-a schimbat, că e 
nevoie de d rama burgheză, că burghezul  trebu ie  să se 
recunoască pe scenă; cînd d iscută despre Racin e ,  apropo 
de această valoare estetică, ştie exact ce să spună, cum să 
spună şi cum să-I marcheze.  La fel ,  şi cu Shakespeare. Dar 
nu vreau să fac acum un curs.  Studenţi i trebu ie  să aibă un 
ABC - chiar dacă intervine o mod ificare d e  g ust. 

S.V. POPA 
N-aş vrea să se înţeleagă că incit la abandonarea pr in

cip iu lu i  estetic. Pentru e l  şi pr in el  am trăit pînă în '89.  E l  
trebuie să rămînă suveran ,  însă, ca să ne putem d i ferenţia 
în plan intelectual ,  să nu cu ltivăm acelaşi t ip de reflexe, nu 
putem să operăm numai în sistemul  valori lor absolute, 
egal îndreptăţite a fi antalogate .  

V. PA R HON 
Dar cunoaşteţi multe valori egale? 

V. E .  MAŞ E K  
Nici un fel d e  lărg i re a contextu lu i  ş i  de amplasare în 

context cultu ral existenţial a valori lor estetice , care nu 
trebuie să f ie  s ingure ,  nu justifică în locuirea criter i i lor  es
tetice - eu pentru asta am pledat - pr in  criterii de par
tizanat .  Fenomen care se întîmplă astăzi :  oameni  care sînt 
înjuraţi pentru că nu ne place coloratura lor pol itică, sau se 
susţin spectacole pentru că n e  convin d i n  acest punct de 
vedere. Nu- i  cinstit .  Spectacole care sînt susţinute pentru 
că dau o copită în ceea ce nu suportăm noi ! 

CE ÎNSEAMNĂ SĂ FACI 
CRONICĂ LA UN COTIDIAN? 
O LIVIA 
Ş I R EA N U 
C H I RVAS I U  

Ziaristica presupune u n  
punct de vedere pe care să-I 
exprim i .  Aici vreau să vă pun 
o întrebare, pe care mi-o pun 
şi mie de cînd sînt la ziar .  Ce 
înseamnă să faci cronică 
teatrală la un cotidian? Vă fac 
o mărturisire: la început am 
avut această pornire este
tică, - fără să eludez conţinutul  social , pol itic ,  ungh iu l  de 
vedere al creatorulu i  în  spectacolu l  dat ,  am vrut  să pun ac
centul asupra mij loacelor folosite , a analizei i ntenţi i lor ,  
cum se văd , unde s-a ajuns cu ele ,  şi am constatat că mi se 
cere, spunîndu-mi-se că asta ' e opţiunea publ icu lu i ,  să 
decodific intenţi i le pol itice ale creatoru l u i ,  ce vrea el să n e  
spună c u  acel text .  "Asta n e  i nter-esează c a  s impl i  s pec
tator i ,  de ce n e  ducem să vedem ace l spectacol . Dacă 
vrei lucruri  sofisticate, du-te la revista «Teatrul ... Într-un 
cotid ian lucruri le trebuie spuse d i rect ,  cam în sti l u l  
«Evenimentului  zi lei» dacă se  poate." Deci nu cronică 
teatrală aşa cum înţeleg e u ,  _şi cu.rn înţeleg că înţe legeţi şi 
d u mneavoastră , indiferent că este vorba de un coti d i a n ,  
de o revistă săptămînală, lunară, de cultură sau de 
i ncultură . .  Mi se pare că o cron ică teatrală trebuie să se 
axeze - în funcţie de experienţa celu i  care scr ie ,  de cultura 
lu i ,  de cît a văzut şi a înţeles - în pr imul  rînd pe lucruri le 
care ţi n de specificul actulu i  artistic. 
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V. E .  M AŞ E K  
Susţinerea partizanală a unu i  anumit tip d e  spectacol 

nu este nelegit imă.  Hai să fim serioşi i Numai să nu sub
stitui  această susţin ere - care vine în lumina altor idealuri  şi 
pr incipi i  decit cele estetice -, tocmai susţineri i  estetice. Hai 
să luăm un exemplu concret: f i lmul  Balanţa, care a fost atît 
de tare d iscutat d i n  toate punctele de vedere. Sub aspect 
estetic eu cred că f i lmul  nu este atacabi l .  Din punct de 
vedere al ideologiei celui care vrea să se servească de el ,  
evident că va fi etichetat altfel de 'România Mare• şi de 
"Europa" - ca u n  instrument de defăimare . Dar eu,  cînd 
privesc acest fi lm ,  spun că el are o valoare şi d i ncolo de 
criter iu l  ăsta, spun că este scru n u  u n  f i lm al momentu lu i  
social-politic actual .  Asta am voie să fac. 

V. S I LV ESTR U 

A intervenit  în d iscuţie,  n u  o dată, maniera pedestră de 
abordare, nu man iera critică. Noi ne tot referim la un ziar, 
la o persoană, care fac anti-critică, sînt în afara cîmpului .  
Aceste referiri la o manieră pedestră de abordare a 
fenomenulu i  teatral n u  sint operante într-o discuţie de 
specialitate. Este operantă disocierea pe care o facem la o 
anume cotă, cînd vorb im despre critica teatrală. Pot exista 
g radări, nuanţări, procesual ităţi despre care, de altfe l ,  am 
vorbit. Dar dacă invocăm - nu vreau să dau nume, ca să nu 
pătăm revista "Teatrul" ,  care-i curată - un nume care astăzi 
este , mîine  nu este , sau observăm în discuţi i le particulare 
că e vorba despre un alienat mintal, cu grave deficienţe 
locomotori i ,  care cînd vine la teatru tremură, nu putem să 
operăm cu asemenea exemple, ce reprezintă o infirmitate, 
o boală, o tumefacţie intr-un organism pe care-I discutăm 
ca pe un organism sănătos. Sint interesante aceste gradări 
aduse in discuţie de Sebastian Vlad Popa şi de Olivia 
Şireanu-Chirvasiu .  Gazeta are alte pretenţii de la cron icar. 
Săptămînalu l  de cultură are alte pretenţii şi revista de 
specialitate - altele .  Televiz iunea nu poate să facă ceea ce 
am dori noi să facem într-o carte, de pildă: să se explice un 
spectacol la o asemenea altitudine încît spectatorii să 
zburde a doua zi de bucurie şi să trimită scrisori de 
m ulţumire .  Sint gradări. Uneori, o notă foarte bine scrisă de 
un gazetar de la un cotidian, in sprij inul  sau in defavoarea 
unu i  spectacol, poate să aibă însemnătatea ei, dacă omul 
este onest, are gust şi, cit de cît, pricepere. Alteori, un studiu 
prelung şi chinuitor poate să nu insemne absolut n imica, 
dacă este scris fără criteri i ,  fără talent, fără gust, fără cultură. 
Facem deseori eroarea acea:;ta, o fac nu o dată şi actori i ,  şi 
d irectori i  de teatre care spun "ia uite, dom 'le, in ce hal a 
ajuns critica de teatru, ce spune ăla ai cea, nu ştie numele ac
torilor, nu ştie numele autorulu i ,  n ici nu ştie cind s-a născut 
autorul". Astea sint cazurile d isperate, agonice, care nu pot 
să ne intereseze . 

A .  G EO R G E S C U  

N u  n e  i nteresează, sau a r  trebui  să n u  n e  intereseze, 
dar un critic improvizat - de fapt, o persoană oarecare - ce 
face intr-un ziar de mare ti raj o afirmaţie d iscutabilă d in  
punctul nostru de vedere, aberantă d in  alte puncte de 
vedere,  despre u n  anumit spectacol are mult  mai multe 
şanse să atragă atenţia cititoru lu i  şi să capete prin acest 
fapt statutul despre care spunea Corina Şuteu că ar trebui 
să-I aibă cr it icul  ca gazetar. Este u n  element de senzaţie 
pentru cititorul obişnuit ,  nu pentru cel specializat, care 
urmăreşte cronica de teatru . Iar cel d intîi este interesat şi 
surprins de o afi rmaţie care poate să nu corespundă deloc 
adevăru lu i ,  şi nici măcar bunulu i -simţ, şi are in continuare 
tentaţia - firească - de a-1 citi pe acel om, nu pe cineva care îi 
oferă o anal iză serioasă, bazată pe criterii estetice ş .a .m.d .  

V. PA R H O N  

E evidentă d iferenţa d intre audienţă şi autoritate. 

V. S I LV E STR U 
Voiam să invoc necesitatea noastră - dar aceasta este 

o chestiune a culturi i  teatrale , nu a critici i  teatrale, şi a cul
turi i  în genere,  şi a civil izaţiei în genere - de a combate im
postura. Şi aici nu fac decit să-I i nvoc pe unul din mari i  
crit ici ai  lumi i ,  care a fost Socrate . Abordarea terestră a 
fenomenulu i  nu trebuie să ne i ntereseze,  aşa cum,  atunci 
cind d iscutăm arta teatrală, nu facem referir i  la spectacole 
m izerabi le ,  cu· p iese m izerabile - nu e operant, nici măcar 
ca exempl ificare, într-o d iscuţie despre situaţia teatrului  
românesc. E o punctare - ca să spun aşa - de ord in  atitud inal .  

CUM RECE PTAM C RITICA? 

M .  B O I AN G I U  
Receptarea criticii în teatru: cind criticul laudă este întot

deauna bun - binele triumfă. ln momentul in care criticul -
şi imi pare rău că trebuie să dezamăgesc atîta lume - are 
obiecţi i ,  este un impostor, nu înţelege n i mic .  Se poate d is
cuta mu lt despre asta - omeneşte, este explicab i l .  Există o 
nevoie de cultură şi în teatre şi ,  cum spunea inainte Doina 
Papp, se simte nevoia ca criticul să f ie  prezent ş i  in  a l t  fel decit 
prin scris. Aceasta ar contribui mult  la receptarea obiecţi i lor. 

V. S I LV ESTR U 
Drag i coleg i ,  nu vă lăsaţi înşelaţi de reacţi i le primare 

ale artiştilor . Vreau să fac o confidenţă: în lungu l  meu 
exerciţiu critic am fost răsplătit adeseori de  recunoaşterile 
tirzi i  ale unor oameni care au respins de plano tot ce am 
scris despre dînşii  cînd am avut i mpresia că n-au izbutit.  
Cind Moni Ghelerter vine d u pă u n  an şi spune: "nu m-am 
salutat un an cu dumneata, dar acum îmi dau seama că ai 
avut dreptate", eşti răsplătit. Dacă Toma Caragiu  vrea să 
facă regie şi să şi joace intr-un spectacol şi eu spun că nu 
i-a izbutit şi vine după o bucată de vreme şi spulle: "aţi avut 
d reptate, nu voi mai face n iciodată în viaţa mea" - nu se 
referea numai la mine ci şi la alţii - atunci înseamnă că a avut 
nevoie de o perioadă m ai lungă de meditaţie. Nu vreau să 
vă dau prea m ulte exemple,  dar a fost răsplata m uncii  mele 
de crit ic.  Nu putem aştepta gratitud i n e  şi  n ici recunoaştere 
imediată, oameni i  aceştia trăiesc o viaţă de un tip special. 
Ei trăiesc pentru aplauze, pentru succes şi d acă le faci 
observaţia că nu I-au avut, îi loveşti în in imă.  N-ai încotro, 
pentru că asta-i meseria noastră. Dar încet, încet, dacă e un 
om serios, dacă e un artist autentic se gîndeşte, meditează 
şi dacă, pînă la urmă, concluzia ta a fost dreaptă, ajunge şi 
el la ea şi, credeţi-mă, este una  d i n  mari le răsplăţi pe care 
le avem în exerciţiu l  nostrll atît de d ifici l .  

L.  PATLA N J O G L U  
Doamna Boiangiu atrăgea atenţia ş i  asupra altei 

funcţi i ,  care a fost importantă şi înainte: criticul an imator. 
Ea devine astăzi şi mai importantă, cînd intervine şi latura 
comercială. Criticul animator, prin faptul că e la con
ducerea unu i  Festival, a unei man ifestări teatrale ,  devine 
un element al solidarităţii de breaslă, determină stabi l i rea 
el itelor teatrale, tocmai în condiţi i le partizanatu lu i .  

D. SOLOMON 
Problemele a u  fost, cel puţin deocamdată, epuizate. 

Eu apreciez o discuţie după felul  cum mă face , sau nu ,  mai 
deştept.  Asta m-a făcut, deci o consider interesantă. A fost 
atîta îng hesuială la microfon,  încît de-abia am reuşit să-I 
"strecor• pe Sebastian Vlad Popa care e mic şi t imid ;  se 
încrucişau atîtea puncte de vedere , încît s-a insinuat mai 
greu printre combatanţi . Din această d iscuţie care va 
înnobi la pagin i le  revistei "Teatrul azi" ,  rezu ltă că avem 
totuşi o critică foarte bună, foarte deşteaptă, foarte inte
resantă, care are nu numai mu lte lucruri  de rezolvat, dar şi 
mu lte lucruri de comun icat cititoru l u i .  Presupun că după 
apariţia acestei discuţii în pag in i le  revistei se va întîmpla 
ceva măcar în zona critic i i ,  dacă n u  şi  în exteriorul ei . • 


